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Dámy a pánové, 

děkuji za příležitost promluvit na tomto kulatém stolu o strategických stavbách. Rád bych se vyjádřil k 
několika zásadním bodům týkajícím se plánované výstavby průmyslové zóny a gigafactory v Dolní 
Lutyni, která je pro naši komunitu a životní prostředí naprosto nepřijatelná. 

Začnu tím, že poukážu na nedodržení dohody (tzv. Deklarace porozumění), která byla uzavřena před 
téměř 20 lety. V roce 2006 došlo k podepsání dohody mezi státem, Moravskoslezským krajem, 
investorem a čtyřmi ekologickými spolky. Tato dohoda zaručovala, že v Dolní Lutyni průmyslová zóna 
nikdy nevznikne. Dohoda výslovně uváděla, že výměnou za umístění továrny Hyundai v Nošovicích se 
stát a kraj zavazují trvale a okamžitě ukončit přípravu průmyslové zóny v Dolní Lutyni (pozn. str. 3 bod 3 
Deklarace porozumění 2006). Právě místo Dolní Lutyně byla zóna umístěna v Nošovicích. Nyní, po 18 
letech, se dozvídáme, že původní dohoda je náhle otevřena, je možné prověřovat a posuzovat  území 
Dolní Lutyně pro připravovaný průmyslový záměr, což je pro nás neakceptovatelné. 

Dalším bodem je nesmyslnost výstavby továrny uprostřed obce. Dolní Lutyně je malebná vesnice s 
bohatou přírodní krajinou, kterou si ceníme a chráníme. Výstavba obří továrny na ploše 280 hektarů, což 
odpovídá rozloze 380 fotbalových hřišť, zničí nejen zemědělskou půdu, ale také 23 hektarů lesa. Taková 
masivní infrastruktura by měla být umístěna na brownfieldech, tak jak bylo dohodnuto v Deklaraci z roku 
2006, nikoli na zelené louce uprostřed obydlené oblasti. O nutnosti připravovat brownfieldy se hovořilo 
již v roce 2006. Dle závěrů NKÚ se ze 102 takových lokalit realizovala výstavba pouze na čtyřech z nich. 
Takže lze hovořit o tom, že brownfieldy se nedaří připravit vůbec. Nikoliv tedy že by byly pro investora 
apriori nevhodné, jak je nám neustále sdělováno. 

Plánovaná výstavba by navíc vedla k odříznutí části Věřňovic od Dolní Lutyně, protože by křížila jedinou 
příjezdovou cestu do Věřňovic a to nejen plánovanou železniční vlečkou. To by značně komplikovalo 
každodenní život obyvatel, ale také zhoršilo přístup záchranných složek v případě nouze. 

Projekt pro soukromého investora, který údajně přinese "strategické" výhody, není dle našeho mínění ve 
skutečnosti žádnou strategickou stavbou. Tento projekt je prezentován jako řešení dekarbonizace a 
inovací, ale ve skutečnosti není připravený zohlednit environmentální a sociální dopady na místní 
komunitu a přírodu. 

Dalším důležitým bodem je počet pracovních míst. Podle předpokladů by v prvních letech mohlo 
vzniknout 1700 pracovních míst, což je velmi málo v porovnání s obrovskými negativními dopady a 
náklady státu, které výstavba gigafactory přinese. Navíc, máme oprávněné obavy, že tyto sliby nebudou 
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naplněny a skutečný počet pracovních míst bude výrazně nižší. Už jen proto, že v oblasti Karvinska se 
nepotýkáme s vysokou nezaměstnaností, ale spíše s nezaměstnatelností. 

Závěrem bych chtěl zdůraznit důležitost ochrany přírody. Oblast Poolší je domovem mnoha ohrožených 
druhů a je klíčová pro zachování biologické rozmanitosti. Výstavba gigafactory by nenávratně poškodila 
tuto jedinečnou lokalitu, která je chráněna evropskými směrnicemi a mezinárodními dohodami. Je až 
alarmující, že místo stavebního záměru se má nacházet  200 m od ptačí oblastí Heřmanský stav - Odra - 
Poolší a 150 m od evropsky významné lokality NATURA 2000. Místo toho, abychom stavěli na zelené 
louce, měli bychom využívat již existující brownfieldy, případně jiné lokality, které jsou k takovým 
projektům mnohem vhodnější, protože o koexistenci továrny, 200 metrů od nejbližších domů a ptačí 
oblasti nemůže být řeč. 

V oblasti s třetí nejhorší kvalitou ovzduší v celé Evropské unii si nezasloužíme tyto statistiky ještě více 
zhoršovat případnou výstavbou a následným provozem obří továrny. Naopak bychom měli společně co 
nejvíce usilovat o zachování místní přirozené krajiny a zdraví obyvatel. Toto žádný uměle vysazený park 
vedle továrny nezajistí. 

Dámy a pánové, žádám vás, abyste zvážili všechny tyto aspekty a v budoucnu se postavili proti výstavbě 
gigafactory v Dolní Lutyni. Naší povinností je chránit přírodu a zajišťovat udržitelný rozvoj, který 
respektuje jak životní prostředí, tak potřeby našich komunit a věříme, že toho všeho lze dosáhnout 
výstavbou v místech, kde nebude nic z toho, o čem se zmiňuji, nenávratně zdevastováno. 

Děkuji za pozornost.  

 Martin Bohoněk 
 Zachovejme Poolší z.s.
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